
اهداى لوازم خانگى 
به مناطق سيل زده نيشابور

منشأ پول؛ خوان جديد سپرده گذاران كاسپين 
براى رسيدن به مطالباتشان

توسط آستان قدس رضوى صورت گرفت نمايندگان سپرده گذاران در تحريريه قدس:

قدس  20 دســتگاه وانت و نيسان شامل 
15 قلم لوازم خانگى اهدايى آســتان قدس 
رضوى به منطقه سيل زده اردسمان به همت 
خادمياران رضوى نيشابور ارسال شد. مسئول 
نمايندگى خادمياران آستان قدس رضوي در 

شهرستان نيشابور ...

خروج اكثر مؤسسات مالى و اعتبارى  قدس 
از چرخه اقتصاد كشــور و مشكلاتى كه اين 
موضوع براى ســپرده گذاران آن ها به وجود 
آورده است گويا به اين سادگى تمامى ندارد. 
گرچه ســعى شده تا با برنامه ريزى هايى كه 

انجام پذيرفته...
.......صفحه 2  .......صفحه 4
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هيچ طرحى براى بررسى علت آلودگى هواى مشهد وجود ندارد!
گفت و گوى قدس با معاون اداره كل منابع 

طبيعى و آبخيزدارى خراسان رضوى

اعتبار 800 ميلياردى 
بيابان زدايى از استان 

ديگر سر درآورد

.......صفحه 4

كارشناسان و مسئولان محيط زيست و شهردارى در گفت و گو با قدس مطرح كردند

.......صفحه 3

در گفت و گوى قدس با مديركل آموزش و 
پرورش خراسان رضوى مطرح شد

جزئيات  ثبت نام  
دانش آموزان

انتقال فرهنگيان و 
كمبود 12 هزار معلم

قدس   معاون فنــى اداره كل منابع طبيعى و آبخيز دارى 
خراســان رضوى درباره اقدامات اين اداره براى شناسايى ومهار 
كانون هاى بحرانى استان با اشاره به 27 خرداد روز جهانى بيابان 

زدايى گفت:طرح كشورى مطالعات...

.......صفحه 2
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يكشنبه  27 خرداد 1397

 3 شوال 1439 
17 ژوئن 2018  
سال سى و يكم  
شماره 8709  
ويژه نامه 3094 

.......صفحه 4

كمبود پاركينگ؛ 
همچنان مشكل 

اصلى مشهدى ها
قدس  شهروندان مشهدى همچنان براى پيدا 
كردن جاى پارك خودرو با معضلات فراوان روبه رو 
هستند.  كلانشهرها را معمولاً با ويژگى هاى مهمى 
مى توان شــناخت؛ آلودگى هــوا و جمعيت بالا و 
همچنين به روز بودن وسايل حمل و نقل عمومى 
بخشــى از ويژگى هايى است كه معمولاً بايد براى 
كلانشهرهاى دنيا و يا همان متروپليس ها قائل شد.
مشهد مقدس نيز يكى از كلانشهرهاى ايران و جزو 
بزرگ ترين كلانشــهرهاى مذهبى دنيا محسوب 
مى شــود كه البته با مشــكلات خاص خود مانند 
آلودگى هوا و گاه فرســوده بــودن ناوگان حمل و 
نقل دست و پنجه نرم مى كند و البته برخى از اين 
معضلات مانند آلودگى هوا در روزها و ماه هاى اخير 
به اوج رســيده و حتى منجر به اجراى طرح هاى 
ســفت و سخت ترافيكى نيز شده است.اما يكى از 
مشــكلات و مصائبى كه از ديرباز در مشهد روى 
اعصاب شــهروندان رژه مى رود، اين اســت كه به 
سختى مى توان در اين كلانشهر جايى براى پارك 
كردن خودرو پيدا كرد؛ مگر اينكه به تمامى نقاط 
شــهر تسلط كامل داشته باشى و بتوانى از فاكتور 

مشهدى بودن استفاده كنى... 



در گفت و گوى قدس با مديركل آموزش و پرورش خراسان رضوى مطرح شد

جزئيات  ثبت نام  دانش آموزان، انتقال فرهنگيان و كمبود 12 هزار معلم
��

حسين پورحســين- مهرداد طبسى    
قاســمعلى خدابنده چند ماهى است كه سكان 
مديركلى آموزش و پرورش خراســان رضوى را 
در دست دارد. او از يادگاران دوران دفاع مقدس 
و داراى مدرك دكتراى فيزيولوژى اســت و در 
دوران خدمــت در آموزش و پــرورش علاوه بر 
اينكه ســال ها معلمى كرده و مديريت آموزش 
و پرورش ناحيه يك مشــهد را برعهده داشته، 
تجربه هايى هم در زمان مسئوليتش در معاونت 
توســعه مديريت و پشتيبانى آموزش و پرورش 
اســتان در كارنامه دارد و هميشــه خود را در 

كسوت معلمى به آزمون مى گذارد.
اين روزها اولياى دانش آموزان در تب و تاب ثبت 
نام فرزندان خود در مدارس هستند و بيشترين 
تماس هاى آن ها با مدرســه و آموزش و پرورش 
است، بسيارى از شهريه بگيران مدارس دولتى 
و غيردولتى و هيئت امنايى و شهريه دهندگان 
به مدارس در حال چانه زنى رقم هاى پيشنهادى 
مديران مدرسه براى ثبت نام فرزندان هستند و 
بسيارى از اين اوليا اطلاع چندانى از كم و كيف 
نحوه و دريافت ثبت نام ندارند، اما اين را مى دانند 
كه بايد از ســبد خانواده رقمى را براى پرداخت 
اجبارى يا اختيارى رفتن فرزند به كلاس درس 
خارج كنند، گفته مى شــود كه طبــق قانون، 
تحصيل در مدارس دولتى در كشور رايگان است، 
اگر چنين اســت، چرا بايــد در اولين قدم براى 

حضور در مدارس پول داد؟
رودر روى مديــركل آموزش و پرورش اســتان 
نشســته ايم تا پاســخگوى مطالبــات اولياى 
دانش آموزان باشــد. علاوه بــر موضوع ثبت نام 
مدارس چند دغدغه ديگر اولياى دانش آموزان 
و معلمان را با دكتر خدابنده در ميان گذاشته ايم:

آقاى مديركل!يكى از نگرانى هاى والدين 
در اين ايام بحث ثبــت نام دانش آموزان 
اســت. در حالى كه به مدارس ابلاغ شده 
بدون هيچ عــذرى از دانش آموز ثبت نام 
نمايند. آيا مديران مدارس مجاز به دريافت 

شهريه هستند؟
 تأكيد مى كنــم هيچ مديرى در مدارس دولتى 
و هيئــت  امنايــى حق نــدارد كه بــه دلايلى 
خودخواسته از نام نويسى دانش آموز خوددارى 
كند و اجباراً وجهى را براى نام نويســى دريافت 
كند و تنها وجهى كه اجازه دريافت دارد قيمت 
كتاب و حق بيمه دانش آموز است كه رقم قابل 
توجهى به شمار نمى آيد،حتى دريافت وجه براى 
لباس فرم دانش آموز هم اجبارى نيست و اوليا 
به صورت اختيارى رقم پيشــنهادى را پرداخت 
مى كنند. در متوسطه دانش آموز وجه كتاب را 
هم خودش مى پــردازد و در مقطع ابتدايى هم 
پرداختــى براى دريافت كتاب بيــن 14 تا 20 
هزار تومان اســت، دريافت وجه به جز موارد ياد 
شده خلاف است و متخلف بايد پاسخگو باشد و 
كسانى كه در اين رابطه با مشكل مواجه مى شوند 
مورد را بايد به اداره پاســخگويى به شكايات و 
ارزيابى عملكرد اطلاع رســانى كنند. آموزش و 
پرورش استان بيش از 4600 مورد بازديد ميدانى 
از مراحــل ثبت نام داشــته و در بعضى موارد با 
مديران متخلف برخورد شــده و تذكر كتبى در 
پرونده آن ها ثبت و در مــواردى منجر به عزل 

مدير شده است.

 اما متأســفانه  برخى مديــران هنگام 
ثبت نام از والدين درخواست پول مى كنند.

بايد بپذيريــم كه مدارس هزينــه نگهدارى و 
پرداخت آب و برق و گاز و غيره دارند و سرانه اى 
كه به مدرســه تعلق مى گيرد هــم جوابگوى 
هزينه  ها نيست. البته بيش از يك سال است كه 
به جز برخى مدارس محروم نتوانسته ايم از محل 

سرانه به مدارس استان پرداختى داشته باشيم.
مدير مدرسه در مواردى مى ماند كه چگونه بايد 
با اين شرايط مدرسه را اداره كند سرانه مدرسه 
اگر هم داده شود جوابگوى هزينه هاى تهيه لوازم 
و احتياجات مدرســه حتى هزينه گچ و تخته و 
رنگ آميزى و تعميرات نيست و به عنوان متولى 
آموزش و پرورش اســتان از اولياى دانش آموزان 
تقاضا دارم در حد توان يارى رسان مدرسه فرزند 
خود باشند، اما هيچ اجبار و الزامى براى پرداخت 

وجه ثبت نام ندارند. 
ما مديرانى داريــم كه با توجه به وضعيت مالى 
ولــى دانش آموز حتى پول كتــاب و بيمه را از 
جيب خود حســاب كرده اند و همكارانى داريم 
كه در راســتاى كمك به دانش آموز و مدرسه با 
كمك خيرين و معلمان و انجمن اوليا و مربيان 
و ايجاد شــرايط مطلوب براى مدرسه و فضايى 
بانشــاط در امر آموزش تلاش مى كنند در عين 
حال مشاهده شده كه مديرانى هم خودخواسته 
از اوليــا تقاضــاى دريافت وجــه مى كنند كه 
اگــر اوليا بــه اداره ارزيابى عملكــرد آموزش و 
پرورش اطلاع دهند ما بشــدت با آن ها برخورد 
خواهيم كرد؛ اما اگر امكان هميارى وجود دارد، 
مى توانند به صورت اختيارى مددرسان مدرسه 

باشند.

آيا مدارس هيئــت  امنايى مى توانند به 
صورت اجبار از والدين شهريه بگيرند؟ 

مدارس هيئت امنايى در زمان ثبت نام نمى توانند 
تقاضاى شــهريه نمايند در اين مدارس بعد از 
برآوردهاى انجام شــده از ســوى هيئت امنا و 
براساس تعداد دانش آموز و تشكيل كلاس هاى 
فــوق برنامه فرهنگــى و هنرى و آموزشــى و 
امتيازبندى محل آموزشگاه و امثال آن هزينه ها 
محاسبه و براساس آن وجوهاتى دريافت مى شود 
البتــه هزينه ها براى هر آموزشــگاه با توجه به 
موقعيتى كه دارند متفاوت اســت و بستگى به 

حجم برنامه  دارد. 

دو  مــدارس  وضعيت   
استان  و مختلط در  نوبته 

چگونه است؟
 مدارس دو نوبته در مشهد و 
چند شــهر بزرگ هنوز فعال 
هستند و اين در حالى است 
كه در بعضى از روســتاها به 
دليل اينكه خالى از ســكنه 
اســت مــدارس آن تعطيل 
دو  مدارس  بيشــتر  شده اند. 
نوبته هــم در مقطع ابتدايى 
اســت كه حــدود 720 هزار 

دانش آموز را شــامل مى شود كه عمدتاً به دليل 
مهاجرنشــين بودن حاشيه شهر مشهد در اين 
منطقه داير هســتند و امكان يك نوبته شدن 
اين مدارس كم اســت. در بعضى از روستاها هم 

مدارس چند پايه مختلــط داريم كه در مقطع 
ابتدايى يا متوســطه اول با تعداد كم دانش آموز 
اداره مى شــوند و اين مــدارس در حال كاهش 
اســت، اما اين در حالى است كه در روستاهايى 
بــا تنها يك دانش آموز معلم ســركلاس حاضر 

مى شود تا دانش آموزى از آموزش باز نماند.

 چندى پيش دبيرســتان انرژى اتمى با 
حضور رئيس سازمان انرژى اتمى و برخى 
مديران كشورى و استانى افتتاح شد؛ اما 
پس از افتتاح حرف و حديث هايى مبنى 
بر استفاده از رانت دراختصاص زمين اين 
مدرســه كه به صورت غير انتفاعى اداره 
مى شود، مطرح شد. لطفاً در اين خصوص 

بيشتر توضيح دهيد؟ 
 افتتاح دبيرســتان انرژى اتمى در مشــهد براى 
آموزش و پرورش استان برند ارزشمند و خاصى 
محســوب مى شــود و آن ها كه در تهران در اين 
دبيرســتان تحصيل كرده اند موفق شــده اند در 
المپيادهاى جهانى بيشــترين مدال طلا، نقره و 
برنز را به دســت آورند كه كســب اين افتخارات 
معادل كل مجموع مدال هاى ديگر دبيرستان هاى 
كشوراســت و زمين اين دبيرســتان براســاس 
تفاهمنامه رســمى بين دو دستگاه دولتى يعنى 
سازمان انرژى اتمى و آموزش و پرورش به سازمان 
انرژى اتمى منتقل شــد و تملك آن در اختيار 
دولت است. در تفاهمنامه آمده است اگر در اين 
دبيرستان آموزش انجام نشود مدرسه به آموزش و 
پرورش عودت داده مى شود.اين كه گفته مى شود 
با تخريب دو مدرسه قديمى و در اختيار قرار دادن 
زمين آن براى ساخت مدرسه انرژى اتمى موجب 
كمبود آموزشگاه در اين منطقه شده ايم هم حرف 
درستى نيست، چرا كه در آن محدوده با كمبود 

فضاى آموزشى روبه رو نيستيم.

 كمبود نيروى انسانى در استان خراسان 
رضوى را چگونه جبران مى كنيد؟

براى ســال تحصيلــى پيش رو 10 هــزار نفر 

كمبود نيرو خواهيم داشــت 
كه با اســتقرار پايه دوازدهم 
در دبيرســتان 3000 نفر به 
آن اضافه مى شــود و نيازمند 
13 هــزار و 800 نفــر براى 
نيروى  كمبودهاى  پوشــش 
انســانى در آموزش و پرورش 
استان خواهيم بود و اين همه 
در شــرايطى اســت كه فقط 
حدود 1800 نفر ورودى نيرو 
از دانشگاه فرهنگيان سهميه 
داريم كه باز هم 12 هزار نفر 
كمتر از نياز اســت. اگر بخواهيم اين كمبود را 
با حــق التدريس جبران كنيم حدود 300 هزار 
ساعت اضافه كار نياز داريم كه راهكارهايى عملى 
را براى جبران آن بــه وزارت اعلام كرده ايم كه 

در صورت موافقت در سال تحصيلى آينده دچار 
چالش نخواهيم شد.

 اين راهكارها چيســت. لطفاً بيشــتر 
توضيح دهيد؟

اين راهــكار در 12 برنامه اجرايى كه با مديران 
و همكاران ادارى داشــته ايم به عنوان بســته 
پيشــنهادى به ادارات آموزش و پرورش استان 
ابلاغ شــده اســت و با بهره گيرى از مدارس و 
ظرفيت نيروى انسانى مدارس غيردولتى يكى از 
اين راهكارها بهره گيرى از مدارس غيردولتى كه 
صندلى خالى دارند، است كه در مناطق برخوردار 
كه خانواده ها قادر به پرداخت شهريه مورد نياز 

هستند، قابل اجراست.
راهكار ديگر بــرون ســپارى مهارت هاى فنى 
كاردانش اســت كه مى شود با تفاهم با ادارات و 
مؤسسات و شركت هاى غيردولتى و خصوصى 
بخشــى از مهارت هــاى فنــى را از طريــق 
سازمان هايى نظير آتش نشانى، سازمان فنى و 
حرفه اى، ارشــاد، ميراث فرهنگى و گردشگرى 
و جهاد كشــاورزى و شركت هاى فعال در حوزه 
كامپيوتر و سخت افزارى و نرم افزارى و صنايع 
ديگر نظير فرش و امثال آن درس هاى عملى و 
فنى را به هنرجويان آموخــت و دروس نظرى 
و تئورى هم توســط آموزش و پرورش تدريس 
شــود. هم اكنون 10 هزار نفــر هنرجو در اين 
راســتا وجود دارد و در بحث خريد خدمت هم 
در بعضى از جاها كه تأمين نيروى انسانى رسمى 
نداريم، مى توان براى تأمين نيرو با مؤسســين 
مراكز غيرانتفاعى بــراى 32 هزار دانش آموز را 
به سرانجام رسانيد و با جذب 1300 نيرو اشتغال 

زايى صورت مى گيرد. 
معاونان و مديــران ادارات و مدارس هم موظف 
شده اند ســاعاتى را به تدريس اختصاص دهند 
و از طرفى هم به كارگيرى همكاران بازنشسته 
سنوات اخير كه تجربه بالا و توانمندى تدريس 
دارند كمبود نيرو را جبران مى كنند و اول مهر 
امســال با اين بسته پيشــنهادى كمبود نيرو 

نخواهيم داشت.

 چه ميزان از مدارس استان فرسوده است 
و چه برنامه هايى براى بازسازى آن ها داريد؟
حدود 30 درصد مدارس استان فرسوده است. از 
آنجا كه 30 درصد مدارس استان توسط خيرين 
مدرسه ســاز به بهره بردارى رسيده است، بايد با 
كمك و مســاعدت خيرين اين مدارس فرسوده 
نيز بازســازى شوند. بخشــى از مدارس دولتى 
قديمى هم كلاً بايد تخريب و نوســازى شود كه 
اداره كل نوســازى مدارس دراين رابطه عملكرد 
بسيار خوبى داشته است و در مجموع 70 درصد 
مدارس استان در وضعيت مطلوب و قابل قبولى 

داير هستند.

 آقــاى مديــر كل! بر اســاس قانون، 
اداره مراكــز پيش دبســتانى توســط 
آموزش و پرورش است چرا برخى نهادها 

اين مراكز را خودشان اداره مى كنند؟
 براساس قانون و مصوبه شــوراى عالى آموزش 
و پرورش مجوز پيش دبســتانى ها توسط ادارات 
آمــوزش و پرورش صادر مى شــود، اما بعضى از 
نهادها و ارگان ها و دســتگاه ها و سازمان ها خود 
خواســته اقدام به تأســيس مكانى به نام پيش 
دبستانى مى كنند كه با تعاملات انجام شده اين 
مكان ها بايد براى نوباوگان و شــيرخوارگان آن 
دستگاه و مؤسسه و نهاد باشد و كودكان زير پنج 
سال را پوشش دهد و آن ها حق صدور مجوز براى 
پيش دبستانى ندارند مواردى نظير بهزيستى هم 
در مورد اين مصوبه اختلاف نظر دارند كه آن هم 
با تفاهم قابل اصلاح است و بهزيستى هم نبايد 

براى پيش دبستانى مجوز صادر كند.

 براى پر كردن اوقات فراغت دانش آموزان 
در تابستان امسال چه برنامه هايى داريد؟

 با توجه به جمعيت يك ميليــون و 200 هزار 
نفرى دانش آموزى امكان ساماندهى اين تعداد در 
پايگاه هاى اوقات فراغت فراهم نيست و نمى شود 
براى ايام تابستان تمام مدارس را در اختيار دانش 
آموزان براى سپرى كردن اوقات فراغت قرار داد. 
ستاد اوقات فراغت در فصل تابستان فعال است 
و آموزش هاى علمى، عملى، آموزشــى، مهارت 
آموزى، فرهنگى، تربيتــى، تربيت بدنى در اين 
پايگاه ها آموزش داده مى شــود وتمام ارگان ها و 
ادارات و نهادها هم براى كاركنان خود برنامه هايى 
را تــدارك مى بينند و انتظار داريــم كه در اين 
زمينه به حوزه دانش آموزى هم ورود پيدا كنند 
و برنامه هاى اوقات فراغت دانش آموزى را جدى 
بگيرند. در مراكز و پايگاه هــاى اوقات فراغت با 
كمك مربيان پرورشى و قرآنى برنامه هاى قرآنى، 
فرهنگى وهنرى با اخذ شــهريه اندكى به اجرا 
درمى آيد و در سال جارى هم 2000 پايگاه فعال 

است كه اين رقم روبه افزايش است.

  اين روزها و با آغاز فصل تابستان شاهد 
حضور فرهنگيان سراسر كشور به استان 
و مشهد مقدس خواهيم بود. به طور كلى 
آيا مدارس را براى اسكان زائران فرهنگى 

مناسب مى دانيد؟
 اســكان فرهنگيان در مدارس مشهد مقدس نه 
مطلوب وزارت نه آموزش و پرورش اســتان و نه 
معلمان و فرهنگيان است، چراكه مدرسه جاى 
آموزش است و از نظر اسكان مكان استاندارد به 
شــمار نمى آيد؛ اما فرهنگيان با مدارس انس و 
الفتى دارند و مدرســه را خانه خود مى دانند و با 
همه كمبودها با تلاش ستاد اسكان استان ناچار 
به پذيرش زائران فرهنگى در مدارس هستيم زيرا 
28 خانه معلم در سطح استان جوابگوى حضور 

ميليونى زائران فرهنگى نيست.

 با توجه به اين كمبود ها چرا چند سالى 
است كه مركز آموزشــى رفاهى 11 طبقه 
امام على(ع) واقع در بلوار فارغ التحصيلان 

مشهد نيمه كاره رها شده است؟
 مركز بزرگ آموزشــى رفاهــى فرهنگيان امام 
علــى(ع) با قابليت 400 تخت و 217 ســوئيت 
بزرگ ترين پروژه براى اسكان فرهنگيان خواهد 
بود كه متأسفانه چند سالى است به علت كمبود 
اعتبار كارهاى ساختمانى آن نيمه تمام مانده بود 
اين هتل با تفاهمنامــه اى كه با صندوق ذخيره 
فرهنگيان به امضا رسيد تأمين اعتبار شد و هم 
اكنون كارهاى تجهيز و آماده سازى آن به سرعت 
در دست انجام اســت كه اميدوارم تا اسفند 97 

شاهد بهره بردارى از بخش هايى از آن باشيم.

در حوالى امروز2

در گفت و گو با مخترع جوان مشهدى عنوان شد
  اشتغال نخبگان مورد توجه قرار گيرد 

تكتم بهاردوست:على فرزانه دانش  آموخته  دكتراى 
مهندسى شيمى از دانشــگاه فردوسى مشهد است 
كه در حال حاضر راهبرى يك گروه فناور را در مركز رشــد 

فناورى دانشگاه فردوسى مشهد به عهده دارد. 
على فرزانه موفق به اختراع گرافينيك نانو ســاختارى شده 
اســت كه همين اختراع بهانه گفت و گــوى قدس آنلاين با 

اوست. 
 به عنوان اولين ســؤال  بفرماييد در اين مجموعه اى 
كه در حال حاضر فعاليــت داريد چه كارهايى انجام 

مى دهيد؟ 
در ايــن مجموعــه فعاليت هاى متعــددى از جمله تجارى 
سازى دســتاوردهاى رساله  دكترى ام را با همكارى تعدادى 
ديگر از دانش آموختــگان دكترى دنبال مى كنيم. علاوه بر 
اين به واسطه تخصص اعضا و تجربه همكارى با پالايشگاه ها 
و واحدهاى صنعتى كشــور، پروژه هاى متعددى نيز در اين 
حوزهــا در حال اجرا داريم كه شــاخص ترين آن ها در حال 
حاضر پياده سازى سامانه كاهش مصرف انرژى در پالايشگاه 
گاز شهيد هاشمى نژاد است كه سهم قابل توجهى در كاهش 
هزينه هاى عملياتى و توليد آلاينده هاى زيســت محيطى 

خواهد داشت.
با توجه به پاسخ اين سؤال مى شود گفت احتمالاً با اين 
اختراع مى توانيــم در آينده به وجود يك هواى پاك 

حداقل در بخشى از خراسان اميدوار باشيم؟ 
در مــورد اثر اين اختراع بر كاهش آلودگى هوا، امكان توليد 
رنگ هاى ترافيكى با خاصيت خودتميزشوندگى كه قابليت 
حذف آلاينده هاى گازى نظير اكسيدهاى نيتروژن را دارند، 
وجود دارد. بحث به كارگيرى چنين رنگ ها يا پوشش هايى 
در ديواره جانبى اتوبان ها و يا تونل ها در كشــورهاى توسعه 

يافته در حال گسترش است.
آيا براى اجرايى كردن اين اختراع با سازمان يا نهادى 

هم صحبت كرده ايد؟
 بله. در حال حاضر با شــهردارى مشــهد در زمينه توسعه 
رنگ هاى ترافيكى بادوام خود تميز شــونده مشغول مذاكره 

هستيم، اميدواريم به نتايج ثمربخشى در اين حوزه برسيم.
با توجه به كم آبى كه در كشــور مــا وجود دارد اين 
صنعت چه نفعى مى تواند در جهت كمك به اين قضيه 

بكند؟
اين تركيب به دليل دارا بودن خاصيت فتوكاتاليزورى و سطح 
فعــال بالا قابليت حذف آلاينده هاى آلى و فلزات ســنگين 
موجود در پساب صنايع را دارد. مطالعات اوليه صورت گرفته 
در مجموعه نيز عملكــرد اين تركيب در حذف آلاينده هاى 
صنايــع رنگ را تأييد  نموده اســت. گروه هــاى تحقيقاتى 
متعددى نيز از تركيبات مشــابه با اين تركيب فعاليت هاى 
مشابهى در اين حوزه انجام داده اند. در صورتى كه حمايت يا 
سرمايه گذارى در اين زمينه صورت پذيرد، آماده پياده سازى 
فرايند تصفيه پساب به طور اقتصادى مطابق با استانداردهاى 

زيست محيطى هستيم.
آيا براى ساخت و ارائه  اين اختراع حمايت هم شديد؟ 
اين اختراع در چند نمايشــگاه ديگر حضور داشته 

است؟
اين طرح در جشــنواره اختراعات رويش بنياد ملى نخبگان 
و برنامه طرح هــاى نوآورانه نانو تحت عنــوان نانومچ، جزو 
طرح هاى برگزيده شناخته شده است، كه هدف آن ها حمايت 
از تجارى سازى طرح هاى با ظرفيت است. حمايت هاى ستاد 
توســعه فناورى نانو عمدتاً از جنس توانمندسازى محققين 
صاحب دانش فنى نظير دوره هاى آموزشى بوده كه براى بنده 
بسيار مفيد و افق ســاز بوده است. هر چند برگزارى چنين 
دوره هايى ضرورى است ولى براى ورود موفق يا بهتر بگويم 
تجارى سازى در حوزه فناورى هاى نوين كه مستلزم صرف 

زمان و هزينه است، كافى نيست.
بــه عنوان يك جوان نخبه به دســت اندركاران چه 

توصيه اى داريد؟
به عنوان فردى كه طبق تعريف بنياد ملى نخبگان استعداد 
برتر شناخته مى شود و هر چند در آيين نامه هاى موجود به 
امر اشــتغال استعدادهاى برتر توجه شده است، اما در عمل 
اقدام خاصى صورت نمى گيرد؛ صحبت من بيشتر مربوط به 
حوزه كار آفرينى اســت و غفلت در اين حوزه عملاً جذابيت 

كارآفرينى براى استعدادهاى برتر را كاهش مى دهد. 
(متن كامل مصاحبه رادر قدس آنلاين بخوانيد )

 خانه هاى تاريخى اميرى و بلخاست
 احيا مى شود

قدس: معــاون اداره كل ميراث فرهنگى خراســان رضوى از 
برنامه ريزى براى احيا و بازپيرايى خانه هاى تاريخى اميرى و 

بلخاست مشهد خبر داد. 
مرجان اكبرى با اشــاره به بررســى مرمت و بازپيرايى خانه 
اميــرى در بافت پيرامونى حرم رضوى اظهار داشــت: خانه 
اميرى از آثار به جا مانده دوره قاجاريه در مشهد است كه در 

فهرست آثار ملى نيز قرار دارد. 
وى با اشــاره به اينكه در حال حاضر پــروژه خانه اميرى با 
نظارت از ســوى پايگاه ميراث فرهنگى ثامن مشهد در حال 
مرمت است، تصريح كرد: همچنين بازپيرايى خانه تاريخى 
بلخاست نيز در دستور كار قرار گرفته كه اين اثر نيز مربوط 
به دوره قاجاريه بوده و در ســال 84 در فهرست آثار ملى به 
ثبت رســيده است. وى ادامه داد: از ديگر آثارى كه در بافت 
پيرامونى حرم منور رضوى قرار دارد و احياى آن در دســتور 
كار است حسينيه قديمى قمى ها در مشهد است كه آداب و 
مناسبات مذهبى در آن صورت مى گرفته و تبديل به بخشى 
از هويت و تاريخ مشهد شده است. اكبرى همچنين با اشاره 
به آخرين وضعيت سراى عزيزاالله اف گفت: ميراث فرهنگى 
آماده بازپيرايى اين بازار تاريخى است و البته بايد زمينه براى 

مشاركت كسبه نيز فراهم باشد.

توسط آستان قدس رضوى صورت گرفت
 اهداى لوازم خانگى به مناطق سيل زده 

نيشابور

نيشابور - خبرنگارقدس: 20 دستگاه وانت و نيسان شامل 
15 قلم لوازم خانگى اهدايى آســتان قدس رضوى به منطقه 
سيل زده اردسمان به همت خادمياران رضوى نيشابور ارسال 

شد.
مســئول نمايندگى خادمياران آســتان قــدس رضوي در 
شهرستان نيشابور اظهاركرد: در پي وقوع سيل در شهرستان 
نيشابور با مساعدت آستان قدس براي 44 خانواده بسته  هاي 
ارزاق عمومي هر بسته به ارزش يك ميليون و 700 هزار ريال 
تهيه و طي دو نوبت در اختيارشان قرار گرفت. همچنين مبلغ 
يــك ميليارد ريال نيز براى تهيه  لوازم خانگي تخصيص پيدا 

كرده است.
احمــد گياهي افــزود: توزيــع 15 قلم لــوازم خانگى براى 
47 خانواده از اهالى منطقه ســيل زده اردسمان نيشابور به 
همت آستان قدس رضوى به مبلغ يك ميليارد ريال توسط 

خادمياران رضوى نيشابور انجام شد.
گياهي يادآورشــد: اقلام اهدايى شــامل 36تخته فرش، 23 
دستگاه جاروبرقى،22 دستگاه لباسشويى،20 دستگاه يخچال، 
20 دستگاه تلويزيون، سه دســتگاه بخارى،9 دستگاه چرخ 
خياطى، يك دســتگاه اجاق گاز و 19 دستگاه پنكه پايه دار 

و... است.
مســئول نمايندگى خادمياران آستان قدس رضوى نيشابور 
تصريح كرد: ما دربخش بهداشــت و درمان با جذب تعدادى 
پزشــك عمومى و متخصص با حضــور در مناطق محروم و 
حاشيه نشين و با توزيع داروى رايگان و 1700 ويزيت رايگان 
در خدمت مردم بوده ايم و با مســاعدت پزشكان متخصص و 
دندانپزشكان فضايى راه اندازى شده كه در آن خانواده هايى كه 
معرفى مى شوند، خدمات مى گيرند. همچنين درمانگاهى با نام 

امام رئوف(ع) تأسيس شده است.

  استخر روباز تربت جام دوباره احيا شد

تربت جام- خبرنگار قدس: استخر روباز مجموعه ورزشى 
وحدت تربت جام بعد از گذشت 10 سال دوباره راه اندازى شد 

تا از امكانات موجود استفاده بهينه شود. 
سرپرســت اداره ورزش و جوانان تربت جام در حاشيه افتتاح 
اين پروژه ورزشــى به خبرنگار ما گفت: رويكرد اداره ورزش 
و جوانان براى احياى اين پروژه ورزشــى درآمد زايى نيست 
بلكه غنى سازى اوقات فراغت جوانان و نوجوانان بوده تا بتواند 
نقش به سزايى در تابستان سال جارى براى جوانان اقشار كم 

درآمد ايفا كند.
محسن سپهرى گفت: اين اســتخر رو باز به مدت 10 سال 
تعطيل بود كه با هزينه اندك دوباره مورد استفاده قرارگرفت 
تا بتواند براى ورزشكاران اين رشته مهيج بسترى آماده كند 

تا شناگران بيشترى در ميادين استانى افتخار آفرينى كنند.

 سود 500 ميليونى سينماهاى مشهد
 از بازى ايران مراكش

فــارس: در حالى ســينماهاى مشــهد روز جمعه براى 
نخستين بار ميزبان علاقمندان به فوتبال بودند كه از بازى 

ايران و مراكش 500 ميليون ريال سود كردند. 
جمعه گذشــته بيش از 2 هزار نفر بازى ايران و مراكش را 
در ســينماهاى مشهد تماشا كردند، اين آمار كه حدودى 

است، توسط سايت سينما تيكت اعلام شده است.
بر اســاس اين گزارش، طبق مصوبه شــوراى عالى اكران 
سينماهاى كشور، ســينماهاى مذكور تنها 3 بازى ايران 
و 3 بازى نهايــى را با قيمت 20 هزار تومان اجازه فروش 
دارند. بر اين اســاس، با احتساب به اينكه 2 هزار و 751 
نفر براى تماشــاى اين بازى بليت تهيه  كرده اند (با توجه 
بــه اينكه بعضى از صندلى ها ويــژه مهمانان تدارك ديده 
شده، اعداد حدودى عنوان  شده است) سينماهاى مشهد 
از ايــن بازى حدود 55 ميليــون و 20 هزار تومان فروش 

داشته اند.
پرديس ســينما هويزه با دو ســالن يــك و دو با ظرفيت 
هركــدام به ترتيــب 470 نفر و 210 نفــر ميزبان فوتبال 
دوســتان بود، همچنين ســينما آفريقا در سالن اصلى و 
بالكن اين ســينما با ظرفيت 700 نفر اين مسابقه را زنده 

پخش كرد.
بر اســاس اين گزارش، پرديس ســينما گلشن نيز سالن 
يــك خود با ظرفيت 192 نفر براى اين بازى تدارك ديده 
بود و ســيمرغ دو سالن چهار و پنج را به ترتيب با ظرفيت 
292 نفــر و 426 نفر آماده پذيرايى از فوتبال دوســتان 

كرد.
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* اين روزها يكى از دغدغه هاى همكاران شما موضوع نقل و انتقال معلمان و 
فرهنگيان است در اين خصوص چه تمهيداتى انديشيده ايد؟

 نقل و انتقال معلمان در سراسر كشــور يكى از دغدغه هاى همكاران و مديران ارشد 
آموزش و پرورش و وزارتخانه اســت. همكاران فرهنگى مايلند در نزديك ترين مدرسه 
به محل سكونت خدمت كنند و يا در شهرستان مورد نظر خود سر كلاس بروند. براى 
آموزش و پرورش هم رفت و آمد بين شهرى و دورى مسافت هميشه در نقل و انتقالات 
مورد توجه بوده است.در كلانشهر مشهد نقل و انتقال بين يك ناحيه و منطقه هميشه 
مشكل ساز شده است و در مسيرهاى خارج شهر هم خسارات جانى و مالى را به دنبال 
داشته است؛ اما با اين همه تقاضا و اولويت بندى بايد فرصت يادگيرى و عدالت آموزشى 
براى همه دانش آموزان درنظر بگيريم تا امكان استفاده تحصيلى براى همه فراهم شود. 
در اســتان چهار مدرسه با يك دانش آموز داير است كه بايد معلم سركلاس برود اگر 
بخواهيم به همه درخواست ها جواب مثبت بدهيم با كمبود شديد نيرو مواجه خواهيم 
شد در حالى كه در بعضى از مناطق هم با انباشت نيروى انسانى براى آموزش مواجه 
هستيم. در سال تحصيلى 98-97 وضعيت نيروى انسانى در وضعيت هشدار قرار دارد و 
در ابتداى مهر نيازمند 12 هزار نيروى فعال در آموزش و پرورش استان هستيم كه اكثراً 
بايد در مناطق محروم به خدمت اعزام شوند. در سال گذشته 9000 نفر تقاضاى انتقال 
داشته اند كه از اين تعداد 5000 نفر منتقل شده اند. در استان 90 هزار نفر در آموزش 
و پرورش خدمت مى كنند كه 9درصد آن ها در سال گذشته تقاضاى انتقال داده اند. هم 
اكنون سامانه درون استانى نقل و انتقالات باز شده است و تا اواخر هفته گذشته حدود 
4000 نفر در اين سامانه ثبت نام كرده اند كه آمار قابل توجهى به شمار مى آيد و اين 
در شرايطى است كه امسال نقل و انتقال دشوار و انقباضى خواهيم داشت و با كمبود 

نيروى انسانى مواجه هستيم.
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از سوى شركت آب و فاضلاب مشهد و در پى 

شكايت مشتركان منطقه بلوار معلم صورت گرفت
 تأييد  سلامتى آب شربى كه طعم و 

بوى نامطبوع دارد

مهناز خجســته نيا: با اينكه طعم و بو به عنوان مهم ترين 
فاكتور گوارايى و قابل شــرب بودن آب مطرح است، اما آمار 
بيشترين شكايت مشتركان شركت آب و فاضلاب از طعم و 
بوى آب شرب است. تاكنون بارها از سوى مشتركان مناطق 
مختلف شهر مشهد گلايه هايى در اين خصوص مطرح شده، 

اما هر بار از سوى شركت آب و فاضلاب رد شده است.
اين بار نيز اهالى محدوده اى از بلوار معلم و چهارراه ســتارى 
مدعى طعــم و بوى كپك و ماندگى در آب شــرب منطقه 
شده اند. به گفته آنان بوى نامطبوع آب شرب در اين منطقه 

نگرانى هاى جدى براى خانواده ها ايجاد كرده است.

  احتمال مشكلات ميكروبى آب 
يكى از اهالى اين منطقه در گفت و گو با گزارشگر ما مى گويد: 

اصلى ترين موضوع در كيفيت آب، سالم بودن آن است.
وى بــا بيان اينكه آب شــرب بايد عــارى از هرگونه عوامل 
بيمارى زا و خطرناك براى ســلامتى باشد، مى افزايد: اين در 
حالى است كه وقتى ظاهر آب شرب با مشكل بو و طعم كپك 

روبه روست، احتمال مشكلات ميكروبى آب قوت مى گيرد.
يكى ديگر از مشتركان چهارراه ستارى هم با اشاره به احتمال 
آلايندگى آب شــرب در مسير انتقال از تصفيه خانه تا شير 
مصرف منازل مى گويــد: معمولاً آب آشــاميدنى، با توجه 
به اينكه از ســمت تصفيه خانه هاى شهرى به سمت منازل 
مى آيد، مشكل ميكروبى جدى ندارد، اما ممكن است در مسير 
انتقال آب از تصفيه خانه تا شير مصرف منازل، آلاينده هايى 
بــه آب نفوذ پيدا كند. به گفته وى نفوذ اين آلاينده ها باعث 
مى شود تا هرازگاهى مشتركان احساس بوى كپك، ماندگى 
و حتى وايتكس كنند. شهروند ديگرى هم با اشاره به اينكه 
طعم و بــو در آب در اثر ورود برخى از مواد آلى، معدنى و يا 
ساير موارد از قبيل جلبك به وجود مى آيد، مى گويد: گاهى 
هم بوى نامطبوع آب شــرب در اثر انحلال گازهاى مختلف 
به وجود مى آيد. وى كه تاكنون بارها نســبت به اين موضوع 
پيگيرى كرده، مى افزايد: طعم هاى نامبوع در آب شرب هم در 

اثر انحلال يون ها به وجود مى آيد.

  رد ادعاى بو و طعم خاص آب
گزارشــگر ما براى پاســخ به گلايه هاى مطرح شده از سوى 
شهروندان به سراغ مدير روابط عمومى شركت آب و فاضلاب 
مشهد مى رود. محمدزاده اين بار هم هر گونه آلودگى در آب 
شرب را رد مى كند و مى گويد: براى تأييد  آلودگى آب شرب 
محدوده بلوار معلم و چهارراه ســتارى تاكنون هيچ موردى 
گزارش نشده است. به گفته وى در صورت برخورد مشتركان 
با چنين مشكلاتى مى توانند از طريق مركز ارتباطات مردمى 

و تماس با شماره تلفن 122 مورد مذكور را پيگيرى كنند.
وى در عين حال از اعزام گشت هاى نظارتى به محل هاى مورد 
نظر خبر مى دهد و اظهار مى دارد: آب شرب همواره با نظارت 
و كنترل جدى كارشناسان تامين و بدون مشكلات ميكروبى 

در شبكه توزيع مى شود. 

از امروز اجرايى مى شود
افزايش ساعت اجراى طرح زوج و فرد 

خودرو در مشهد 

قدس: از امروز27 خرداد، ســاعت اجــراى طرح زوج و فرد 
خودرو در مشهد افزايش مى يابد. 

مديرعامل ســازمان حمل و نقل و ترافيك شهردارى مشهد 
گفت: طرح زوج و فرد خودروها در هسته مركزى شهر مشهد 
از ساعت هفت صبح تا 23 اجرا خواهد شد در حالى كه پيش 
از فرارسيدن تابستان، اين طرح از ساعت هشت صبح تا 20 
در اين مناطق اجرا مى شد. هادى عطارزاده طوسى افزود:در 
محدوده طرح ترافيك، هيچ تغييرى رخ نداده است و افزايش 

ساعت اين طرح نيز تا پايان تابستان استمرار خواهد داشت.
وى گفت: اين طرح با توجه به فرارســيدن فصل تابستان و 
حضور خيل عظيم مسافران زائر و گردشگر در مشهد با هدف 

كاهش بار ترافيك در هسته مركزى اجرا مى شود.
طرح زوج و فرد در محدوده خيابان هاى فداييان اسلام، بهار، 
امام خمينى(ره)، شهيد هاشــمى نژاد، ميدان راه آهن، بولوار 
شهيد كاوه، ميدان شهيد گمنام، بولوار وحدت و خيابان 17 
شهريور به سوى حرم مطهر رضوى همه روزهاى هفته به جز 

روزهاى جمعه اجرا مى شود.

انتقاد استاندار خراسان رضوى
 از عملكرد بانك ها

قدس: استاندار خراسان رضوى گفت: هيچ واحد توليدى و 
كارخانه اى به هيچ وجه نبايد براى ترخيص كالاها و مواد اوليه 
توليدى از گمرك معطل بماند و يا توليد آن حتى براى زمان 

كوتاهى متوقف شود.
على رضا رشــيديان در جلسه ستاد تســهيل و رفع موانع 
توليدى اســتان در انتهــاى برنامه بازديــد هفتگى خود از 
واحدهاى توليدى افزود: بايد گمركات و بانك ها تدبير كرده و 
راهكارى براى اين امر مشخص نمايند كه مواد اوليه به واحد 

توليدى منتقل و هزينه هاى آن اخذ شود.
 وى تصريح كرد: به هيچ وجه نبايد هيچ واحدى به اين دليل 

معطل مانده و يا تعطيل شود.
استاندار در ادامه در بحث ارزى افزود: سامانه نيما و مباحث 
مربوط به گردش ارزى در كشــور، سامانه اى جوان و جديد 
است و بانك مركزى هم در اين راستا براى اصلاح آن فرصت 
را فراهــم كرده و هر يك از واحدهايى كــه براى تأمين  ارز 
مورد نياز خريد ماشين آلات و تامين مواد اوليه دچار مشكل 
هســتند، اعلام و در بخش هاى مختلف مربوط اين مباحث 
جمع بندى شده تا به بانك مركزى براى حل و چاره انديشى 

منعكس شود.
 وى در ادامــه از عملكرد بانك هــا در اجراى مواد و بندهاى 
ابلاغى انتقاد كرد و گفت: از جمله مشكلات امروز اين حوزه 
آن است كه اجرايى شدن اين بندها و مواد در درون بانك ها 
مدت ها زمان مى برد و ما زمان مطلوب را از دست مى دهيم.

رشيديان عنوان كرد: وقتى يك ماده واحده ابلاغ مى شود و 
مهلت آن هم محدود و تا پايان شهريور است و بانك ها الان 
كه اواخر خردادماه است عنوان مى كنند، هنوز آيين نامه ابلاغ 
نشــده عملاً تلاش ما هم بدون همكارى و اقدام بانك ها به 

نتيجه نمى رسد.
 وى اظهار كرد: عدم اجراى ماده قانونى كه توسط قوه مقننه 
ابلاغ مى شود از سوى من به عنوان مجرى، بانك ها و غيره به 
مفهوم عدم انجام و اجراى قانون و جرم محسوب مى شود و 

بايد قانون اجرا شود و اين بهانه ها قابل قبول نيست.
  در اين جلسه مسائل دو واحد صنعتى و هفت واحد توليدى 

در بخش كشاورزى مطرح و درباره آن تصميم گيرى شد.
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در پاسخ فرماندارى شهرستان مشهد به گزارش قدس عنوان شد

سهل انگارى آب منطقه اى 
در تصرفات غيرمجاز حريم سد كارده

با عنايت به درج مصاحبه اى در مورخ 5 خرداد با عنوان «مصوبه اى كه فرماندارى اجازه برخورد 
نمى دهد » ورود سموم كشاورزى به مخزن سد كارده به دليل تصرفات غير مجاز حريم» به نقل 
از مدير مهندسى رودخانه هاى شركت آب منطقه اى ضمن تشكر از اقدام هاى مثبت انجام شده 
شركت آب منطقه اى استان؛ موارد ذيل طبق قانون مطبوعات براى آگاهى و تنوير افكار عمومى 

و درج در آن نشريه محترم به حضور ارسال مى شود.
1- با توجه به محرمانه بودن مصوبات شــوراى تأمين، انتشــار آن توسط هر فرد يا دستگاهى 
بدون مجوز شــورا خلاف قوانين و مقررات اســت. بنابراين ورود شوراى تأمين به اين موضوع 
به درخواســت شركت آب منطقه اى بوده است و درمصوبات شورا بر اجراى طرح آزاد سازى با 
اولويت مخزن و درياچه ســد تأكيد شده است كه با عنايت به بازديد هاى انجام شده با حضور 
نمايندگان فرماندارى، بخشــدارى، نيروى انتظامى و شركت آب منطقه اى  و نظر به اعتراض 
محلى و احتمال بروز تبعات اجتماعى نهايت مقرر شد عمليات اجراى فنس اراضى مخزن سد 
انجام پذيرد و پس از پايان فصل برداشت محصولات كشاورزى باغى نسبت به آزاد سازى كامل 

اراضى اقدام شود. از اين رو مطالب اعلام شده ناشى از بى دقتى و يا بى اطلاعى است.
2- ورود شوراى حفظ حقوق بيت المال و دستگاه قضايى و شوراى تأمين به موضوع سد كارده 
نيز به دليل عدم انجام بموقع تكاليف و وظايف توسط شركت آب منطقه اى بوده كه مصاحبه 
مدير مهندسى رودخانه هاى شركت آب منطقه اى خراسان رضوى نيز حكايت از سهل انگارى 
آن شركت در اين مورد طى سنوات قبل دارد چرا كه پروژه اى كه بيش از سه دهه از آن گذشته 
و على رغم اتمام پروژه و بهره بردارى از آن و تملك زمين هاى مخزن ســد، با كوتاهى در اين 
خصوص نســبت به آزاد سازى زمين اقدام ننموده و باعث كاشت باغ ها و اراضى كشاورزى در 
درون مخزن سد شده است. بنابراين بهتر است به جاى فرار به جلو و تشويش اذهان عمومى، 

هر دستگاه به وظايف ذاتى خويش عمل كند تا شاهد مشكلات و تبعات اجتماعى آن نباشيم.
3- در خصوص ورود سموم و كود به درياچه سد نيز هرچند مراجع مسئول چنين مطلبى را 
منعكس نكرده اند؛ بر فرض صحت و تأييد آن توســط مراجع ذيربط؛ شركت آب منطقه اى و 
آبفاى شهرى مكلفند سريعاً نسبت به قطع آب شرب اقدام كنند و براى تأمين آن از محل ديگر 
تدابير و اقدام هاى لازم را انجام دهند. هرگونه اهمال و كوتاهى در اين زمينه به دليل ارتباط با 

سلامت شهروندان پذيرفته نيست.
روابط عمومى معاونت استاندارى و فرماندارى مشهد مقدس

هنگامه طاهرى    آلودگى هواى مشــهد 
اگرچه قصه تازه اى نيست، اما همواره دغدغه آن 
به طور مشــهودى ذهن كارشناسان را به خود 

مشغول كرده است.
با اينكه در شهر مشهد از سال 92 مركز پايش 
آلاينده هاى زيست محيطى مشــهد به عنوان 
نخســتين مركز پايش كشــورى كار سنجش 
و رصد آلاينده هاى زيســت محيطى را بر عهده 
دارد، اما هنوز بعد از پنج سال بيان مى كنند كه 
تا وقتى مدل سازى كيفيت هوا را نداشته باشيم، 
نمى توانيــم درخصوص دليل ميــزان آلودگى 
بخش هاى مختلف شهر مشهد اظهار نظر كنيم.

اين در حالى است كه در مديريت شهرى يكى 
از مواردى كه منجر به اتخاذ تصميمات جدى 

مى شود، مبحث آلودگى هواست.
در شهر مشهد هرازچند گاهى به دلايلى مختلف 
شاهد غلظت بالاى آلاينده ها و هشدارهاى پياپى 
هواشناسى و مركز پايش آلاينده و محيط زيست 

هستيم.

  طرحى نداريم!
امــا آنچه متأثر كننده اســت، اين اســت كه 
مسئولان ذى ربط به صراحت عنوان مى كنند 
براى حل اين معضل هنوز طرحى كه خروجى 
مناسب داشته باشد، نداريم. اين در حالى است 
كه همواره اعلام مى شود، مهم ترين عامل آلوده 
كننده هوا در مشهد تردد خودروها و بار ترافيكى 

بالا در مناطق آلوده تر است.
جالب است كه اين نگاه بايد در بر دارنده آلودگى 
بالا در هسته هاى مركزى شــهر و بار آلودگى 
كمتر در بخش هاى غربى و جنوب غربى باشد، 
اما در منطقه اى چون سرافرازان كه منطقه اى پر 
تردد نيست و كوهپايه محسوب مى شود معمولاً 
ايستگاه هواشناســى آن را به عنوان منطقه اى 

آلوده اعلام مى كند.
مديــر اجرايــى مركــز پايــش آلاينده هاى 
زيست محيطى مشــهد در همين خصوص به 
خبرنگار ما مى گويد: تا وقتى مدل سازى كيفيت 
هوا نداشته باشيم، نمى توانيم در خصوص دلايل 

آلودگى هوا با صراحت اظهار نظر كنيم.
دكتر رضا اسماعيلى با اين حال اظهار مى دارد: 
براى قضاوت درخصــوص اين مبحث كه چرا 
بخش هايى از مشهد از آلودگى بالاتر برخوردار 
است و برخى مناطق كه انتظار مى رود آلوده تر 
باشد،هواى پاك ترى دارد،نمى توانيم به اعداد 
محدود اكتفــا كنيم. بلكه در اين مورد نيازمند 

نگاهى جامع تر و در نظر گرفتن ارقام دراز مدت 
هستيم.

وى ادامه مى دهد: ما نقشه هاى سالانه داريم كه 
بهترين راه قضاوت در مورد آلودگى هواست.

  شرق و جنوب شرق مشهد 
آلوده تر هستند

او ضمن اشاره به انتشــار اين گزارش در سال 
95 يادآور مى شــود: اتفاقاً طبق 
نقشــه هاى ما شــرق و جنوب 
شرقى مشهد از بار آلودگى هواى 

بيشترى برخوردارند.
به گفته او پاك بودن هواى اطراف 
حــرم مطهر - كه خــلاف آنچه 
اعلام مى شــود، انتظــار مى رود 
به دليل تردد مجــاوران و زائران 
نســبت به بقيه مناطق آلوده تر 
باشــد - يكى از پرســش هايى 
است كه پاسخ آن با اما و اگرهاى 

مختلف همراه است.
اسماعيلى در اين زمينه - هرچند 

نه با اطينان كامل- به خبرنگار قدس مى گويد: 
دليل آن مى تواند عدم تردد خودرو در صحن 60 
هكتارى حرم مطهر و اجراى طرح ترافيك باشد.

وى ادامه مى دهد: اما منطقه اى چون ايســتگاه 
ســرافرازان به دليل اينكه بين دو كوه و پارك 
خورشيد در غرب آن و تپه وفا و انتهاى دلاوران 
در شــرق آن محصور است و هوا بخوبى در آن 
جريان نــدارد، در بعضى روزها كــه وزش باد 
كوتاه و با سرعت كمترى داريم، شاهد بالا رفتن 
شاخص كيفيت هوا و كاهش كيفيت هوا در آنجا 

هستيم.

  تخريب كمربند جنوبى عامل آلودگى هوا
مدير اجرايى مركز پايش آلاينده هاى زيســت 
محيطى مشــهد مى افزايد: همچنين، ساخت 
و ســازهاى اين منطقــه و تخريب هايى كه در 
كمربنــد جنوبى درحال انجام اســت، از ديگر 
مواردى است كه بار آلودگى هوا را در اين مناطق 
بالا مى برد. با توجه به اينكه كمربند جنوبى در 
ارتفاعات قــرار دارد، كمترين تبعات اين اقدام 
اين است كه نيروى ثقل 
و گراديان شــيب موجب 
مى شــود، ذرات معلق به 
سمت شرق سرازير شده و 
ته نشست آن ها در مناطق 
پســت پايين دست اتفاق 

بيفتد.
دكتر اسماعيلى علاوه بر 
اين يكــى ديگر از عوامل 
آلوده كننده هوا را جهت 
باد عنــوان كرده و در اين 
مــورد به خيام شــمالى 
اشاره مى كند و مى گويد: 
يكى از ايســتگاه هايى كه بار آلودگى هوا را در 
دراز مدت نشان داده است، تقاطع خيام شمالى 
و هدايت اســت. او دليل آن را جهت شمالى – 
جنوبى خيام و جريان قالب باد شــهر در جهت 
شــرقى – غربى عنوان مى كند كــه به دليل 

مورفولوژى خيابان تهويه هوا صورت نمى گيرد.
اين نشان مى دهد چينش باد يكى از منابع مهم 
آلودگى هواست.چنانكه طبق بررسى ها ساخت 
و ســازهاى مرتفع درمناطقى چــون آبادگران 
و ارتفاعــات جنوب باعث مى شــوند، باد نتواند 
آلودگى موجود در شهر را جابه جا كرده و از شهر 

خارج كند.

  سند بهبود وضعيت آلودگى هوا نداريم
به گفته يكى از كارشناسان با اينكه بايد فرودگاه، 
ترمينال اتوبوسرانى و حرم از جمله مناطق آلوده 
شهر باشند، اما باد كوهدشت (باد صبح) كه از 
سمت كوه هاى خلج مى وزد، آلودگى را به سمت 

تقى آباد و خيام مى راند.
در ايــن ميان انتظار مــى رود اداره كل محيط 
زيست بيشترين مطالعات و بيشترين اطلاعات را 
جمع آورى كرده باشد، اما مهندس مه لقا امينى 
كارشــناس اداره كل محيط زيســت استان به 
خبرنگار قدس مى گويد: طرح هايى در حال انجام 
است، اما چون هنوز خروجى نداريم، نمى توانيم 
اطلاعات جامع و كاملى در مورد دلايل آلودگى 

شهر يا مناطق مختلف مشهد ارائه كنيم.
در كل مى توانيم بگوييم شــهرى چون مشهد 
به عنوان يك كلانشــهر تحقيقات جغرافيايى، 
محيط زيستى، هواشناسى با همكارى شهردارى 
را نيازمند است. ما قطعاً به سند اجرايى بهبود 
وضعيت آلودگى هوا در مشــهد نياز داريم، اين 

سند بايد داراى مشخصات زير باشد:
منظور از ســند اجرايى، بازتكــرار طرح جامع 
آلودگى هواى مشــهد كه پنج سال گذشته از 
سوى سازمان محيط زيست براى مشهد و هفت 
كلانشــهر آلوده ديگر ابلاغ شد و به كلى گويى 
در باب روش هاى كاهش آلودگى گذشــته بود، 
نيست. ســند اجرايى، يك سند زماندار، دقيق، 
با راهبردهاى موضوعى و موضعى مشخص و با 
شاخص هاى قابل سنجش در كل دوره اجراى 

برنامه است.
 متأســفانه در گزارش هــاى مركــز ســنجش 
آلايندگى هواى شــهر مشــهد، تنها به صورت 
كلى، تردد ماشين ها و حمل و نقل عمومى عامل 
اصلى غلظت بــالاى ذرات ريز دو و نيم ميكرون 
اعلام شده اســت، اين در حالى است كه پس از 
اين همه سال گزارش؛ حتماً مى بايست تحليل 
جغرافيايى مشخصى از علت آلودگى بالا در برخى 
نقاط شهر داشته باشيم و تا اين علت شناسى به 
صورت نسبى صورت نگيرد نمى توان راه حل هاى 

موضعى و اجرايى دقيق را پيشنهاد داد.    
همچنين مركز پژوهش هاى شــوراى شــهر 
مى بايســت ســند اجرايى را حداقــل در بازه 
كوتاه مدت خود به بودجه 97 برســاند. قطعاً با 
تغيير مدل پژوهش به تحقيقات راهبردى سريع 

اين كار امكان پذير است.

كارشناسان و مسئولان محيط زيست و شهردارى در گفت و گو با قدس مطرح كردند

هيچ طرحى براى بررسى علت آلودگى هواى مشهد وجود ندارد!

تا وقتى مدل سازى 
كيفيت هوا نداشته 

باشيم، نمى توانيم در 
خصوص دلايل آلودگى 

هوا با صراحت اظهار 
نظر كنيم
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گفت و گوى قدس با معاون اداره كل منابع طبيعى و آبخيز دارى خراسان رضوى

اعتبار 800 ميلياردى بيابان زدايى از استانى ديگر سر درآورد
فاطمــه معتمدى  معاون فنــى اداره كل 
منابع طبيعى و آبخيز دارى خراســان رضوى 
درباره اقدامات اين اداره براى شناسايى ومهار 
كانون هــاى بحرانى اســتان با اشــاره به 27 
خــرداد روز جهانى بيابــان زدايى گفت:طرح 
كشورى مطالعات شناسايى كانون هاى بحرانى 
فرسايشى بادى در سال 82 انجام و مجدداً پس 

از 10 سال بازنگرى و به روز شد.

 شناسايى 768 هزار هكتاروسعت بحرانى
على اصغر طالبان فــرد افزود:طبق اين طرح 
مطالعاتى در ســال 82 مســاحت كانون هاى 
بحرانى فرسايشى بادى استان 756 هزار هكتار 
شناسايى شده كه در بازنگرى اين مساحت به 

768 هزار هكتار رسيد.
وى با بيان اينكه طى ســال هاى 82 تاكنون 
756 هزار هكتــار در قالب 15 كانون بحرانى 
فرسايشى بادى در استان شناسايى شده است 
و همچنان نيز ادامه دارد، به قدس افزود:براى 
مهار اين كانون ها نيز طرح هاى مهمى عمدتاً 
از طريــق مهار بيولوژيكى كه همان كاشــت 
نهال هاى مناسب در منطقه برداشت رسوبات 

است اجرا شده و ادامه دارد.
وى با بيان اينكه سابقه عمليات بيابان زدايى 
و كنترل كانون هاى بحرانى فرسايشــى بادى 
در اســتان به ســال 43 در ابتــدا در منطقه 
حارث آباد سبزوار بر مى گردد،تصريح كرد:در 
اين منطقه با اســتفاده از روش هاى علمى و 
كلاسيك اين كانون كاملاً مهار شد و بعد در 
بخشى از محور مواصلاتى گناباد - مشهد كه 
يك كانون بحرانى وجود داشت نيز انجام شد 
در حالى كه به دليل ريزگردها و ماســه هاى 
روان در اين منطقه تردد از اين محور به طول 
110 كيلومتربراى مسافران يك روز به طول 
مى انجاميد چرا كه وجود اين ماســه ها سبب 
مى شد خودروها به سختى بتوانند تردد كنند، 
از اين رو عمليات احيا براى اين جاده انجام و 
اكنون سال هاست تردد در اين محور آسان و 

جاده امن شده است.
وى با اشــاره به 15 كانون بحرانى فرســايش 
بادى اســتان شــامل بردسكن،كاشمر،خليل 
آباد،سبزوار،نيشابور،مه ولات،بجستان،رشتخوار 
و مشــهد خاطر نشان كرد:ازسال 43 عمليات 
احيايى و كنتــرل براى كانون هــاى بحرانى 
فرسايشى بادى اســتان آغاز شده است كه از 
آن زمان تاكنون اين عمليات براى 573 هزار 
هكتار از وســعت 768 هزار هكتارى مساحت 
كانون هاى بحرانى اســتان انجام شده است و 
يك ميليون و 576 هزار هكتار نيز جزو مناطق 
تحت تاثير فرســايش بادى است كه عمليات 
بيولوژيكى و كنترلى در اين محدود ها نيز در 

دست انجام است.

 سند اجرايى كنترل كانون هاى بحرانى 
فرسايش بادى

وى ادامه داد:براى كاهش اين مدت زمان سند 
اجرايى كنترل كانون هاى بحرانى فرســايش 
بادى در راســتاى كنترل و كاهش گرد و غبار 
در استان تهيه شده است كه در اين سند انجام 
عمليات احيايى در قالب سه برنامه پنج ساله 
كوتاه، ميان و بلند مدت تعريف شــده است 
كه اگر اعتبارات پيش بينى شده تأمين  شود 
مى توان در زمان كمترى مســاحت باقيمانده 

از كانون هاى بحرانى فرسايش بادى استان را 
كنترل كرد، البته طبق اين سند مقرر شد اين 
اقدام با بهره مندى از مشاركت جوامع محلى 

انجام شود.
معاون فنى اداره كل منابع طبيعى و آبخيزدارى 
خراســان رضوى با بيان اينكه اين ســند در 
اختيار استاندارى و اداره كل حفاظت محيط 
زيست به عنوان دبيرخانه كارگروه كاهش گرد 
و غبار استان قرار گرفته است، ادامه داد:گر چه 
گرد و غبار اخير در مشــهد منشأ برون مرزى 
داشت با اين حال تعداد زيادى از موقعيت هاى 
گرد و غبار مشهد و استان ناشى از كانون هاى 
بحرانى فرسايشى داخلى است كه اگر اعتبارات 
لازم تامين شود قابل كنترل است.طالبان فرد 
درباره، بازه زمانى تعريف شــده در قالب سه 
برنامه پنج ساله تدوين شده گفت:شروع اين 
برنامه طبق سند ياد شده از سال 96 آغاز شده 

و بايد تا سال 1410 كار به اتمام برسد.

 يك اتفاق بد
طالبان فرد در ادامه يادآورشــد: اواخر ســال 
گذشــته با ابلاغيه مقام معظم رهبرى مقرر 
شد 200 ميليون دلار از محل صندوق توسعه 
ملى براى موضــوع كنترل كانون هاى بحرانى 
به استان هاى بيابانى كشور از جمله خراسان 
رضوى اختصاص يابد كه متاسفانه اوايل سال 
جارى مطلع شــديم بــا پيگيرى هاى برخى 
مسئولان مربوط در خوزستان اين مبلغ توسط 
مجلس براى اســتان خوزســتان به تصويب 

رسيده است و در بودجه سال جارى نيز آورده 
شده است كه يك اتفاق بدى است.

 خراسان رضوى و 14 شهرستان بيابانى
وى اضافه كرد:در كشور 8 تا 9 استان بيابانى 
وجود دارد كه حادترين آن خوزستان، سيستان 
و بلوچستان،كرمان،يزد و خراسان رضوى است.

از بين 28 شهرســتان خراسان رضوى 13 تا 
14 شهرستان بيابانى است، از اين رو اگر قرار 
باشــد تمام 200 ميليون دلاركه معادل 800 
ميليارد تومان اســت به خوزستان اختصاص 
يابد، اول اينكه ساير استان هاى بيابانى كشور 
ناديده گرفته مى شوند در حالى كه با توجه به 
مقوله كاهش بارندگى در سال زراعى گذشته 
در استان بيابانى مانند خراسان رضوى شرايط 
بيابانى اين استان وضعيت بحرانى تر پيدا و بدتر 
مى شــود و نگرانى ديگر نيز اين است كه اين 
اعتبار به مراتب بيشــتر از ظرفيت و توانايى 

اجرايى استان خوزستان طى يك سال است.
وى بــا اشــاره بــه پيگيرى هــاى اداره كل 
منابــع طبيعى و آبخيز دارى،اســتاندارى و 
نيــز نمايندگان بــراى اين موضــوع و لزوم 
تخصيص رقمى از اعتبار 200 ميليون دلارى 
به خراســان رضوى براى كنترل كانون هاى 
بحرانى فرسايشــى بادى گفت:در سفر اخير 
رئيس سازمان جنگل ها مراتع و آبخيز دارى 
كشور به اســتان نيز اين موضوع مطرح شد 
و قول مســاعد داده شد كه البته هنوز خبر 
اميدوار كننده اى شــنيده نشــده است، در 

حالى كــه اگر از اعتبار 8000 ميليارد ريالى 
ياد شده، سهم اســتان معادل حداقل 800 
ميليارد ريال داده شــود مى تــوان كارهاى 
مهمــى را براى كنتــرل كانون هاى بحرانى 

فرسايشى بادى استان انجام داد.

 وضعيت بدتر
طالبان فرد درخصوص تبعــات مهار نكردن 
كانون هاى بحرانى اســتان خاطرنشــان كرد: 
ريزگردها و گرد و غبار اخيرى كه مشهد را با 
چالش مواجه كرد سبب توجه و آگاهى مردم 
و نگاه جدى تر مســئولان بــه موضوع تبعات 
ريزگردها شد و اين جاى خوشحالى دارد. با اين 
حال به طور حتم و قطعى بايد منتظر روزهاى 
بدتــر از آنچه رخ داد، بود چرا كه متاســفانه 
استان در شرايطى قرار دارد كه به لحاظ زيست 
محيطى در وضعيت تغيير اقليم مانند كاهش 
بارندگى و تغيير نوع بارش و پراكندگى آن قرار 
دارد.از جملــه اينكه به دنبال اين تغيير اقليم 
سال گذشته اســتان برف چندانى نداشت، از 
اين رو تغيير فاحش در ميزان،نوع و پراكنش 
بارندگى وجود دارد و همه اين موارد دســت 
به دســت هم مى دهنــد كه در كنار ســاير 
محدوديت هاى اقليمى مانند شور شدن آب ها 
و نيز عوامل انسانى مانند تغيير كاربرى اراضى، 
روزهاى بدتراز آنچه كه اخيراً مشهد با ريزگرد و 
گردو غبار با آن مواجه بود، پيش رو باشد، مگر 
اينكه عزم ملى محلى و اســتانى براى كاهش 

تبعات كانون هاى بحرانى جزم شود.

 علائم بد
معــاون فنــى اداره كل منابــع طبيعــى و 
آبخيزدارى خراسان رضوى افزود:البته وقوع 
پديده هايى مانند ريزگردهاى اخير ســبب 
شــده است كه رويكرد مســئولان در سطح 
كشــور و اســتان تغيير كند و بيش از پيش 
متوجه وضعيت بحرانى و تبعات بى توجهى 
به اين موضوع شــوند، با ايــن حال هنوز تا 
نقطه ايــده آل فاصله زيــادى وجود دارد و 
همچنان مى توان شاهد هدر رفت آب توسط 
مردم و كشاورزان،استفاده نامطلوب از اراضى 

و تغيير كاربرى بود كه علايم خوبى نيست.

آب و �وا
  پايدارى جوى در خراسان رضوى 

قدس: طبــق بررســى و تحليل نقشــه هاى پيش يابى 
هواشناســى در 48 ســاعت آينده ضمن افزايش دما، در 
غالب نقاط اســتان جوى پايدار حاكم خواهد بود هرچند 
در ســاعات بعدازظهــر در برخى نقاط بويــژه در نواحى 
بادخيز جنوبى و شــرقى استان وزش باد شديد لحظه اى 

همراه با گرد و خاك نيز پيش بينى مى شود.
در مشهد نيز آسمانى صاف تا كمى ابرى و گاهى افزايش 
ســرعت باد و گرد و غبار را شاهد خواهيم بود كه در اين 
مدت حداقل دما 18 درجــه خواهد بود و حداكثر آن به 

34 درجه خواهد رسيد.

��ارش
   كمبود پاركينگ؛ همچنان مشكل 

اصلى مشهدى ها

تســنيم:  كلانشــهرها را معمولاً با ويژگى هاى مهمى 
مى توان شــناخت؛ آلودگى هوا و جمعيت بالا و همچنين 
بــه روز بودن وســايل حمــل و نقل عمومى بخشــى از 
ويژگى هايى است كه معمولاً بايد براى كلانشهرهاى دنيا 

و يا همان متروپليس ها قائل شد.
مشهد مقدس نيز يكى از كلانشهرهاى ايران و جزو بزرگ ترين 
كلانشــهرهاى مذهبى دنيا محسوب مى شــود كه البته با 
مشــكلات خاص خود مانند آلودگى هوا و گاه فرسوده بودن 
ناوگان حمل و نقل دســت و پنجه نرم مى كند و البته برخى 
از اين معضلات مانند آلودگى هوا در روزها و ماه هاى اخير به 
اوج رسيده و حتى منجر به اجراى طرح هاى سفت و سخت 

ترافيكى نيز شده است.
اما يكى از مشــكلات و مصائبى كه از ديرباز در مشهد روى 
اعصاب شهروندان رژه مى رود، اين است كه به سختى مى توان 
در اين كلانشهر جايى براى پارك كردن خودرو پيدا كرد؛ مگر 
اينكه به تمامى نقاط شهر تسلط كامل داشته باشى و بتوانى از 

فاكتور مشهدى بودن استفاده كنى. 

 كمبود پاركينگ مشهود است
يكى از زائرانى كه در روزهاى اخير و با اســتفاده از تعطيلات 
عيد فطر به مشهد مقدس سفر كرده در اين زمينه مى گويد: 
واقعاً پيدا كردن پاركينگ در مشهد و يا اصلاً پيدا كردن جاى 
پارك براى خودرو كار هر كســى نيست. بارها و بارها آدرس 
پرســيدم تا اينكه توانستم جاى مناسبى براى پارك خودرو 

خود پيدا كنم.
وى ادامه مى دهد: با اين وضعيت معتقدم ســفر به مشهد با 
وسيله نقليه شخصى اصلاً به صرفه نيست؛ ضمن اينكه بعيد 
مى دانم اقدام خاصى براى افزايش تعداد پاركينگ ها در مشهد 
صورت گرفته باشد و اگر هم صورت گرفته، چندان محسوس 

نبوده است.

 نقاط مركزى شهر بدون جاى پارك
شــهروند ديگرى مى گويد: در هسته مركزى شهر مشهد 
فقط اگر مشــهدى باشــيد، مى توانيد جاى پــارك و يا 
پاركينگ پيدا كنيد. بسيارى از شهروندان به دليل اينكه 
روزانــه بايد هزينه اليت پرداخت كننــد، عمدتاً به دنبال 
جايى براى پارك هســتند و سعى مى كنند از پاركينگ ها 

استفاده نكنند زيرا هزينه آن ها را مضاعف مى كند.
وى ادامــه مى دهد: البته بســيارى از مراكز خريد بزرگ در 
مشــهد اين روزها خــود داراى پاركينگ هســتند، اما هم 
هزينه بر اســت و هم اينكه خيلــى از اوقات حتى اين مراكز 
خريد نيز بسرعت پاركينگ شان پر مى شود و شما سرگردان 

در خيابان ها هستيد.

 اليت همه جا حضور دارد
شــهروند ديگرى امــا در اين زمينه مى گويد: در حاشــيه 
خيابان ها نمى توانيم پارك كنيم زيرا بســرعت مأمور اليت 
در محل حاضر مى شود و از شما درخواست هزينه مى كند. 
در پاركينــگ هم پارك كردن هزينه دارد. فقط بايد كوچه 
پســكوچه ها را بلد باشى تا شــايد بتوانى جاى پارك براى 
خــودت پيدا كنى؛ البته اگــر آن كوچه در رصد اليت قرار 

نگرفته باشد و آنجا نيز پارك كردن پولى نشده باشد.
وى مى گويــد: نمى دانم چرا افزايش تعداد پاركينگ ها در 
مشهد محسوس نيست. در حقيقت براى من كه شهروند 
اين شــهر هســتم، اصلاً دغدغه پارك كردن خودرو كم 
نشده اســت اين در حالى اســت كه مردم انواع و اقسام 
عوارض را پرداخت مى كنند و انتظارشــان اين اســت كه 
خدمات دهى به آن ها افزايش پيدا كند اما اين مسئله آن 

طور كه بايد و شايد محسوس نيست.

  تصادف سمند با تريلر كودك 3 ماهه 
را به كام مرگ فرو برد 

نيشابور - خبرنگارقدس: تصادف يك دستگاه سمند با تريلر 
در نزديكى پل دولت آباد نيشابورموجب مرگ كودك سه ماهه 

و مصدوم شدن راننده و همسر وى شد.
مديرعامل ســازمان آتش نشانى و خدمات ايمنى شهردارى 
نيشــابوراظهاركرد: اين حادثه توسط شــهروندان به سامانه 
125آتش نشانى اعلام شد كه بلافاصله يك تيم از نجاتگران 

ايستگاه شماره يك به محل اعزام شدند.
ســيد مهدى حسينى گفت: آتش نشــانان بلافاصله پس از 
رسيدن به محل و بررسى موقعيت حادثه نسبت به رها سازى 

خانمى كه در داخل سمند گير افتاده بود، اقدام كردند.
وى خاطرنشان كرد: براى خارج كردن مصدوم با توجه به اينكه 
احتمال ضايعه در ستون فقرات ايشان بود، ستون وسط خودرو 
بــا قيچى هيدروليك برش داده شــد و مصدوم پس از ثابت 
سازى توسط تكنسين هاى اورژانس 115 به وسيله بك بورد از 

داخل خودرو خارج شد و تحويل اورژانس شد.
حسينى يادآورشد: متأســفانه در اثر شدت برخورد سمند با 
عقب تريلر كودك ســه ماهه اين خانواده در دم جان سپرد و 
راننده و همسر او مصدوم شدند كه به بيمارستان انتقال يافتند.

  واژگونى وانت پيكان يك كشته 

برجا گذاشت

مهر: رئيــس اورژانس 115 گناباد گفت:واژگونى يك خودرو 
وانت پيكان در گناباد با يك فوتى همراه بود. 

امين زمانى با اعلام اين خبر اظهار كرد: اين حادثه در كيلومتر 
10 جاده روستايى گيسور به رحمت آباد رخ داده است.

وى افزود: اين حادثه دو مصدوم و يك مورد فوتى داشته كه 
مصدومان توسط دو دستگاه آمبولانس به بيمارستان علامه 

بهلول گناباد منتقل شده اند.

 رئيس سازمان حفاظت محيط زيست:
  مصرف 130 درصد آب تجديدپذير 

در خراسان رضوى دردناك است

ايســنا: رئيس ســازمان حفاظــت محيط زيســت گفت: 
يك جانبه نگرى در محيط زيســت مانند سياست هايى بوده كه 
آقاى ترامپ در پى گرفته است و همين امر سبب شده كه امروز 
بيش از 70 درصد جمعيت كشور در معرض بى آبى قرار بگيرند. 
ســرانه آب در سال جارى به زير 500 متر مكعب رسيده، حال 

آنكه زير 1000 متر مكعب بحران محسوب مى شود. 
عيسى كلانترى در جلسه توديع و معارفه مديركل جديد حفاظت 
محيط زيست خراسان رضوى اظهار كرد: پس از پيروزى انقلاب 
اسلامى، راهبرد هاى توسعه ناگسسته بوده و در راستاى توسعه 
پايدار نبوده است؛ بنابراين چنين شرايطى باعث فرسايش شديد 
محيط زيست شده است. به علت جهل و ناآگاهى همواره توسعه 
را در مقابل محيط زيست قرار داده ايم و نسبت به راه حل هايى كه 
در طول برنامه هاى پنج ساله توسعه مى توانسته مشكل توسعه و 

حفظ محيط زيست را حل كند، بى توجه بوده ايم. 
رئيس سازمان حفاظت محيط زيست تشريح كرد: چهار موضوع، 
اولويت محيط زيست است كه دستور آقاى رئيس جمهور بود: 
بهبود هواى كلانشهرها، پســماندها، ريزگردهاى كشور بويژه 
ريزگردهايى با منشــأ داخلى و احياى تالاب ها كه اين مورد به 

دليل كمبود شديد آب بسيار دشوار است.
رئيــس ســازمان حفاظــت محيط زيســت اظهار كــرد: در 
خراسان رضوى بالاى 130 درصد از منابع آبى تجديدپذير مصرف 
مى شود كه بســيار دردناك است. حال آنكه براساس استاندارد 
جهانى نبايد بيش از 40 درصد از آب تجديدپذير استفاده شود و 

اين ميزان مصرف در كل كشور 110 درصد است. 
وى افزود: در همين شهر مشهد سال گذشته، بدترين گازوئيل 
از لحاظ كيفيت توزيع شــده بود كه داراى 11 هزار وى پى ان 

سولفور بود حال آنكه استاندارد آن 50 است.
كلانترى با بيان اينكه «خراسان يكى از استان هايى است كه در 
معرض تهديد بحران محيط زيست است» بيان كرد: نكته مثبت 
اينجاســت كه در خراسان سمن هايى وجود دارد كه بدون خط 

بازى هاى سياسى براى حفظ محيط زيست تلاش مى كنند. 

 بحران هاى زيست محيطى خراسان رضوى را حل مى كنيم
مديركل جديد حفاظت محيط  زيست خراسان رضوى نيز در 
اين جلســه گفت: نيازمند توسعه اى هستيم كه هيچ قربانى  
نداشته باشد.  تورج همتى اظهار داشت: چالش هايى در حوزه 
سرزمينى خراسان رضوى وجود دارد و ما تلاش مى كنيم اين 
چالش ها و بحران هايى را كه در زمينه آب، خاك و زيست بوم 
وجود دارد با كمك نخبگان، صاحب نظران و كارشناسان محيط 

زيست استان حل كنيم.
وى افزود: در اين راســتا نياز است كه همكاران ما در حوزه اداره 
كل در بحث هاى تصميم ســازى مشاركت جدى و ويژه داشته 
باشــند. همچنين بايد در حوزه صنعت يك تعامل ســازنده و 
سرنوشت ساز شكل بگيرد. در واقع نيازمند توسعه اى هستيم كه 

هيچ قربانى  نداشته باشد.
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نمايندگان سپرده گذاران در تحريريه قدس عنوان كردند

منشأ پول؛ خوان جديد سپرده گذاران كاسپين براى رسيدن به مطالباتشان

گزارش

هاشم رســائى فر: خروج اكثر مؤسسات 
مالــى و اعتبارى از چرخه اقتصاد كشــور 
و مشــكلاتى كــه ايــن موضــوع بــراى 
ســپرده گذاران آن ها به وجود آورده است 
گويا به اين ســادگى تمامــى ندارد. گرچه 
سعى شده تا با برنامه ريزى هايى كه انجام 
پذيرفته مطالبات ســپرده گــذاران طبق 
جدولــى كه بانك مركــزى تنظيم و ابلاغ 
كرده اســت، پرداخت شود؛ اما گويا بر سر 
راه اين مقوله هــم مباحثى وجود دارد كه 
ساماندهى مطالبات ســپرده گذاران را به 
نوعى با مشــكل مواجه ساخته است. يكى 
از مهم ترين مشــكلاتى كه سپرده گذاران 
مؤسسه  فرشــتگان با آن دست به گريبان 
هستند مشــخص نمودن منشأ پولى است 
كه نزد اين مؤسســه  ســپرده كــرده اند! 
اينكه هر كدام از ســپرده گــذاران چگونه 
و با چه مدركى نزد مؤسســه  فرشــتگان 
ســپرده كرده اند يكى از اصول احراز ميزان 
سپرده هاى سپرده گذاران است كه در كنار 
گواهى ســپرده و مدارك شخصى سپرده 
گذار مؤسسه، از آن ها براى تشكيل پرونده 
درخواست مى كند. موردى كه گويا بعد از 
اينكه جدول باز پرداخت ســپرده گذاران 
به پرداخت ســپرده گذاران بــالاى 200 
ميليون تومــان تا يك ميليــارد تومان به 
ساير موارد اضافه شده و تا قبل از آن براى 

سپرده گذاران ديگر وجود نداشته است!
محمــود ملــك زاده يكــى از نمايندگان 
سپرده گذاران مؤسسه كاسپين كه مؤسسه  
فرشتگان در اين مؤسسه  ادغام شده است 
در اين خصوص مى گويد: مؤسسه، تا كنون 

دو نوبت به سپرده گذارانش پرداخت داشته 
است مرحله اول زير 100 ميليون تومان و 
مرحلــه دوم زير 200 ميليون اكنون طبق 
جدول نوبت به پرداخت ســپرده هاى 200 
ميليون تا يك ميليارد تومان رسيده است، 
اما قبل از تشــكيل پرونده سپرده گذاران 
درمرحله سوم در بخشنامه جديد واژه اى به 
نام منشــأ پول گنجانده شده كه تا قبل از 
اين وجود نداشــت كه در آن سپرده گذار 
موظف شــده براى تشــكيل پرونده همه 
مداركــى كه از نحوه واريــزى هايى كه به 
حســاب ســپرده گذارى اش را داشته ارائه 
نمايد، يعنى اينكه اگر من در بانك توسط 
كارت شــتابم پول واريزى داشتم بايستى 
كپى واريزى دســتگاه پوز را داشــته باشم 
تا بتوانم وارد جريان تشــكيل پرونده شوم 
در حالــى كه تا قبل از ايــن فقط مدارك 
شناسايى، گواهى ســپرده و دفترچه پس 

انداز را از سپرده گذار مى خواستند.
وى در ادامــه مى افزايد: چطور بعد از ماه ها 
و چند سال، مى شــود اين مدارك به قول 
آقايان منشــأ پول را پيدا كرد و تحويل داد 
به فرض اينكه مداركى كه خواســته شده 
وجود داشــته باشد كپى هايى كه دستگاه 
پوز يا دستگاه هاى مشابه مى دهد ظرف يك 
ماه خود به خود محو شده و از بين مى رود 
چگونه يك سپرده گذار دستش به حسابى 
كه آن دســتگاه پوز به آن وصل بوده است، 
مى رسد كه بتواند مدركى ارائه نمايد؟ پس 
عملاً اين نوعى ســنگ اندازى بر ســر راه 
ســپرده گذاران است و هيچ سپرده گذارى 
نخواهد توانســت مداركى كه به قول آن ها 

منشأ پول محسوب مى شود را ارائه نمايد.
ملــك زاده همچنين اظهار داشــت: طبق 
بررســى هايى كه انجام شده است به اين 
نتيجه رسيده ايم كه طبق دستور دادستانى 

حساب 300 نفر از موسسين و سهام داران 
موسسه كاسپين به دليل دخل و تصرف ها و 
برداشت هاى غير قانونى كه شده بسته شده 
است و از آن ها خواســته اند تا منشأ پولى 
كه به حساب هاى آن ها واريز و خارج شده 
اســت را معلوم كنند، اما متأسفانه به جاى 
اينكه اين سناريو را براى آقايان و خودشان 
اجرا كنند براى سپرده گذاران قانون منشأ 
پول سپرده گذار را گذاشته اند. پرسش من 
اين اســت كه آيا ما كه پولمان را ســپرده 
كرديــم، دزدى كرديم كه حالا بايد مدرك 
بياوريم ؟چرا در اين مورد جاى شــاكى و 
متشاكى و ســپرده گذار و سهامدار عوض 

شده است؟
علــى مهاجر يكــى ديگــر از نمايندگان 
ســپرده گذاران مؤسسه  كاســپين نيز در 
اين خصوص گفت: اين مشكل درخواست 
منشــأ پول براى همه ســپرده گذاران در 
سراســر كشــور وجود دارد حتى ما وقتى 
با سرپرســت مؤسسه  در اســتان صحبت 
مى كرديم خودش هم مبهوت مانده بود كه 
با اين جريان منشــأ پول چگونه مى خواهد 
رو به رو شود؟ در اين مورد مثل اينكه فقط 
سپرده گذاران فرشتگان بايد منشأ پولشان 
را مشــخص كنند در صورتى كه پولشــان 
را نزد مؤسسه  ســپرده كردند و حالا براى 
پس گرفتنش چندين خوان را پشــت سر 
بگذارند. پرسش من اين است كه مؤسسه  
با وام گيرنــده هايى كه پول از موسســه 
گرفته اند نيز همين گونه برخورد مى كند يا 
با همان مداركى كــه موجود دارد حتى از 

يك ريال مطالبه اش نمى گذرد. 

130 سال زمان براى احياى كانون هاى بحرانى
طالبان فرد در اين باره كه طى چه بازه زمانى مســاحت باقى مانده احيا مى شود،خاطر 
نشــان كرد: واقعيت اين است اگر قرار باشد با اعتباراتى كه اين سال ها اختصاص يافته 
اســت عمليات كنترل و احيا انجام شــود مدت زمان زيادى لازم است.توضيح بيشتر 
اينكه از سال 43 تا كنون با گذشت حدود 54 سال حدود 580 هزار هكتار از مساحت 
كانون هاى بحرانى استان كنترل شده است و حدود 188 هزار هكتار مساحت باقى مانده 
كه با توجه به روند اعتبارات ناچيزى كه اين سال ها اختصاص يافته است، زمانى حدود 
130 سال به طول خواهد انجاميد و اين تازه به شرطى است كه وضعيت ثابت باشد و به 

وسعت كانون هاى بحرانى اضافه نشود.
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